
Několik vysvětlení k vkladu lesů do Nadace Arietinum 

 

Záměr se scelením farních lesních pozemků byl dlouhodobě znám (např. Majetek církve a jeho 

využití z 1. listopadu 2022, A/2022/8792) a jejich vložení do Nadace Arietinum prošlo všemi 

příslušnými grémii arcidiecéze.    

 

1) Nadace Arietinum 

Podrobné vysvětlení k Nadaci obsahuje příloha. Záměr byl předložen Dikasteriu pro kněze a na 

podzim roku 2022 byla odpověď, o které se zmiňuji níže, prezentována na Večerech o 

ekonomice; záznam Večerů je stále k dispozici na webových stránkách Arcidiecéze v části 

videí. 

Informace o Nadaci Arietinum obsahuje Výroční zpráva Arcidiecéze pražské za rok 2022 na 

str. 34. Zpráva byla zveřejněna v polovině roku 2023.  

 

Závěr: 

Pokud Dikasterium pro kněze konstatovalo, že vložení majetku arcidiecézního či farního do 

Nadace Arietinum není jeho zcizením, protože zůstává nadále církevním majetkem, 

zpochybňování tohoto faktu nemá žádnou relevanci a patří mezi dezinformace.  

 

2) Trestní odpovědnost kněží 

Základní dokument Církve římskokatolické se odvolává na Kodex kanonického práva. V části 

nakládání s majetkem konstatuje, že statutární zástupce právnické osoby jedná v souladu s 

omezeními, která stanoví Kodex, usnesení České biskupské konference, diecézní biskupové a 

statuty jednotlivých právnických osob. 

 

Protože v Arcidiecézi pražské je nakládání s majetkem omezeno částkou 100 000,-Kč, vložení 

pozemků do Nadace Arietinum je platné a účinné pouze za podmínky, že je darovací smlouva 

podepsána statutárem farnosti a zároveň ordinářem. Bez podpisu ordináře smlouvu katastr 

odmítne zapsat.  

 

Závěr: 

Protože probíhá vložení lesních pozemků do Nadace Arietinum dle vnitřních církevních norem, 

nemůže být řeč o tom, že by statutár farnosti mohl být za vložení pozemků žalován jak u 

církevního tak u světského soudu.   

 

3) Ekonomická rada farnosti  

Pokud bylo konstatováno, že budou lesy směněny s Lesy ČR, jedná se o první nutný krok, na 

který bude navazovat další – prodej zbytných lesních pozemků a nákup lesních pozemků 

navazujících na některá z našich polesí. Cíl je zřejmý: získat z lesních pozemků maximální zisk 

především pro mzdy kněží. K tomuto účelu totiž většinou farní pozemky sloužily a mají sloužit 

i v současnosti.  

 

Závěr: 

Vložení lesních pozemků do Nadace Arietinum má za cíl získat postupně několik velkých celků 

lesních pozemků, které budou navazovat na arcibiskupská polesí. Péče řádného hospodáře 

vedla právě k tomuto rozhodnutí.  

 

4) Podpora farností ze strany Arcibiskupství 

Arcibiskupství pražské hradí veškeré mandatorní výdaje spojené se mzdou kněží a osob 

vykonávajících majetkovou a stavební podporu farností; též hradí mnohé pastorační projekty 



v arcidiecézi. Nově je nabízena farnostem i služba vedení účetnictví. Ročně se jedná o částku 

240 mil. Kč, na níž farnosti přispívají z hospodářské činnosti pouze 10 mil. Kč. Kromě toho 

jsme jako majetná diecéze povinni podporovat cca. 30 mil. Kč ročně diecéze s malou 

majetkovou podstatou.  

Benefiční plán z podzimu 2023 umožňuje farnostem žádat na podporu stavebních prací a 

pastoraci.  

 

Závěr: 

Arcibiskupství pražské farnosti podporuje a to i nově nastaveným Benefičním plánem. Podpora 

je transparentní a velkorysá; většina farností by bez ní nebyla schopna pokrýt své náklady. 

 

5) Subsidiarita a solidarita 

Ve všech arcidiecézních dokumentech o využití majetku z poslední doby je zřejmé, že leccos 

ze starosti o majetek zůstane subsidiárně na farnosti. Avšak restituce zdaleka nevrátily všem 

farnostem ukradený majetek. Je tedy logické, že se hovoří i o solidaritě. Do ní zapadá záměr 

s farními lesními pozemky a jejich postupná směna na velké hospodářské celky.    

 

Závěr: 

Jak jsem psal v dopise z 3. ledna 2024, ve farnostech, které  se neodhodlají k podpisu 

darovací smlouvy, bere na sebe statutár velkou odpovědnost a také rizika. Úkony, ke kterým i 

nadále bude nutná součinnost Arcibiskupství pražského (např. nesoulady katastru, stanoviska 

dle stavebního řádu, služebnosti, černé skládky), se nevyhnou zpoplatnění.      

Avšak zbývá otázka, kterou by si měla místní ekonomická rada položit: Jak taková farnost 

ponese adekvátním způsobem zvýšenou participaci na platech kněží arcidiecéze? 

 

 


